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Praha -Ministr školství Ondřej Liška tvrdí, že školné je pro něj „druhotné téma“. Zapadá však do jeho celkového
předsevzetí, aby si univerzity mezi sebou více konkurovaly. A chovaly se tak trochu jako firmy. Některé školy kvůli tomu
mají s takzvanou bílou knihou zásadní problém. Nejhlasitěji se do ní opřela největší Univerzita Karlova.
Nejenže by školy soutěžily o peníze od studentů, ale musely by jinak hospodařit i s penězi od státu. A Liška chce proto
zásadně změnit způsob vedení škol. Zatímco dnes volí rektora i děkany fakult akademický senát, ve kterém sedí učitelé
a studenti, nově by se na výběru šéfů podílela i správní rada. Ta by více dohlížela také na rozpočet školy. A členy správní
rady – alespoň dodnes – jmenuje ministr školství.
„Tento návrh by představoval nejvýraznější zásah do autonomie vysokých škol,“ píše se v prohlášení Univerzity Karlovy.
K tomu se přidávají koaliční lidovci. „Omezuje to akademické svobody,“ říká ministr pro místní rozvoj Cyril Svoboda.

ČSSD: Žádné školné, je krize Svoboda má na mysli to, že studenti a učitelé nebudou moci tolik mluvit do chodu školy. A
Liška mezi řádky přiznává, že právě o to mu jde – hospodaření by mělo být více věcí odborníků. „Rektor je zodpovědný
za rozpočet, ale nemá dost kompetencí. Chceme do rozhodování víc zapojit rektory a správní rady. Akademických
svobod se to nedotkne,“ tvrdí Liška. Univerzity už také nebudou dostávat automaticky každý rok peníze od státu. Budou
si muset sestavit plány na několik let dopředu a až poté se o dotace ucházet.
Školné, jehož splácení bude možné odložit až na dobu po promoci, má být jen doplňkem, který by mohl zvýšit konkurenci
mezi školami. Student by si mohl „dupnout“, pokud mu nebude výuka vyhovovat. A tím bude na školu tlačit, aby učila
pořádně a obstála i v mezinárodní konkurenci. Za to, že studenti pomůžou s proměnou škol, dostanou „kapesné“ v
podobě grantu a výhodné půjčky.
Školné v této podobě odmítá opoziční ČSSD i koaliční lidovci. „Tváří v tvář hluboké hospodářské krizi považujeme
zavedení školného za asociální a nevkusné,“ řekl Jiří Havel, stínový ministr školství ČSSD. Lidovci se dnes na jednání
vlády dokonce pokusí Liškovu reformu odložit. Vadí jim, že vláda má bílou knihu jen „vzít na vědomí“.
„Takovéhle zásadní věci by se měly schvalovat, a to až po podrobnější diskusi,“ řekl včera Svoboda.

***

* Změny na VŠ Co navrhuje ministr Liška v takzvané bílé knize

Školy vědecké a praktické VŠ se rozdělí na výzkumné a na ty, kde se budou připravovat hlavně bakaláři do praxe. Pro
každý z druhů škol vznikne databáze, která je bude porovnávat.
Jiná volba rektorů a děkanů Šéfy škol už nebude vybírat jen jejich akademický senát, ale i správní rada „zvenku“.
Peníze na více let dopředu Peníze od státu bude VŠ dostávat podle plánu rozvoje, který si sama vypracuje na 3 až 5 let.


